

# 社会学（030301）

学科门类：法学（03）

一级学科：社会学（0303）

## 一、专业描述

河海大学 2003 年获得社会学二级学科硕士授予权，2005 年获得社会学二级学科博士学位授予权和社会学一级学科硕士学位授予权，2012 年获批设立博士后科研流动站，目前是全国 21 家具有博士学位授予权的单位之一。河海社会学特色鲜明，研究方向包括移民社会学、城乡社会学、环境社会学、社会评估、人口学、文化人类学、社会政策与社会治理、社会工作等方向。过去 5 年，本学科主持国家社会科学基金、国家自然科学基金、教育部人文社科基金、江苏省社会科学基金、国家博士后基金等国家与省部级基金课题 40 余项，主持世行、亚行、水利部、农业部、住建部等课题 200 余项，科研经费充裕。本学科有较高学术声誉。

## 二、培养目标

本专业旨在培养具有优良的品质和严谨的学风，掌握社会学理论与方法，具有较强的教学、科研、组织、管理等实际工作的能力，并能熟练掌握和运用一门外国语的应用社会学高级人才。

## 三、研究方向

- 1、移民社会学（Migration and Resettlement Sociology）
- 2、城乡社会学（Rural and Urban Sociology）
- 3、环境社会学(Environmental Sociology)

- 4、社会评估(Social Assessment)
- 5、人口学(Demography)
- 6、文化人类学( Cultural Anthropology)
- 7、社会政策与社会治理(Social Policy and Social Governance)
- 8、社会工作(Social Works)

#### 四、申请条件

社会学专业硕士生申请人需要满足以下条件:

1. 已在我国认可的海内外高校或学术机构获得本科学位者。
2. 能够用英语阅读文献和进行学术写作，能够用英语进行日常交流。

#### 五、培养年限

学术型硕士学制为3年，实行弹性学制，学习年限最短不低于2年，最长不超过5年。

#### 六、学分要求和课程设置

本学科学术型硕士生课程总学分为28学分，其中学位课程为20学分，非学位课程为8学分。另设教学环节。具体开设课程见附表。

## **Sociology (030301)**

Discipline: Law (03)

First-Class Discipline: Sociology (0303)

### **1. Discipline Description**

Hohai University had been authorized the master and doctoral degree awarding qualifications of subordinate discipline of Sociology respectively in 2003 and 2005, and the master degree awarding qualification of first-grade discipline of Sociology in 2005. Meanwhile, a post-doctoral research station of the discipline of Sociology had been set in Hohai University. Until now, Hohai University is the one of 21 universities or research institutes who has qualifications of awarding doctoral degree of Sociology in China.

The research directions of discipline of Sociology in Hohai University are mainly focus on Migration Sociology, Rural and urban Sociology, Environmental Sociology, Social Assessment, Demography, Cultural Anthropology, Social Policy and Management, Social Work, In the past 5 years, the researchers of discipline of Sociology in Hohai University had obtained more than 40 items of research projects from national, departmental or provincial level research foundations, such as National Philosophy and Social Science Research Foundation, National Nature Science Foundation, the Humanities and Social Science Research Foundation of the Ministry of Education, Jiangsu Provincial Philosophy and Social Science Research Foundation, National Post-Doctoral Research Foundation. Meanwhile, the discipline of Sociology had obtained about 200 research or consultant projects from WB, ADB, Ministry of Water Resource, Ministry of Agriculture, Ministry of Housing and Urban-Rural Development and other organizations or institutions. The discipline of sociology in Hohai University has sufficient fees for researching, and had good academic reputation in China.

### **2. Program Description**

The program in Sociology aims at cultivating high-level individuals with the capacities of teaching, researching, organizing or management skills in practical or theory fields. He should have full knowledge of theories, methods and practical skills of sociology with serious learning attitude and rigorous scholarship.

### **3. Research Directions**

The research directions in the program will mainly focus on:

- Migration and Resettlement Sociology
- Rural and Urban Sociology
- Environmental Sociology
- Social Assessment
- Demography
- Cultural Anthropology
- Social Policy and Social Governance)
- Social Works

### **4. Application Requirements**

(1) You have received the bachelor degree from the domestic and overseas universities or academic institutions accredited by the Ministry of Education.

(2) You have the ability to read and write academic papers and communicate in English.

### **5. Educational System and Duration**

The master program is 3 years; the duration is minimum 2 years and no more than 5 years.

### **6. Credits and Courses**

A master student must take at least 28 credits of courses, including 20 credits of required course of the degree and 8 credits of Non-required course of the degree.

## 社会学全英文留学硕士研究生课程设置

### Courses for Master Students of Sociology

课程类别 Categories		课程编号 No.	课程名称 name	学时 hours	学分 credit	开课学期 term	备注 Note
学位课程 20 学分 Required course of the degree 20Credits	公共课程 General Courses	2015LXS01	*汉语 I Chinese Language I	32	2	秋 fall	必修 Required Course
		2015LXS02	汉语 II Chinese Language II	32	2	春 spring	
		2015LXS03	*中国概况 Introduction to China	32	2	秋 fall	
	学科基础课程 Discipline Basic Courses	2015JC15	社会研究方法 Social Research Methods	32	2	秋 fall	
		2015JC20	社会理论 Social Theory	32	2	秋 fall	
		2015JC18	经济学 Economics	32	2	秋 fall	
		2017GG02	数据分析技术 Data Analysis	32	2	秋 fall	
	专业基础课程 Major Basic Courses	2015GG10	应用心理学 Applied psychology	32	2	春 spring	选修 2 学分 2Credits at least
		2015GG18	文化人类学 Culture Anthropology	32	2	春 spring	
		2017GG03	社会学经典导读 Introduction to Classical Sociological Works	32	2	春 spring	
	专业课程 Major Courses	2015GG16	移民社会学 Migration and Resettlement Sociology	32	2	秋 fall	选修 4 学分 4Credits at least
2015GG17		环境社会学 Environment Sociology	32	2	秋 fall		
非学位课 8 学分 Non-degree courses of the degree courses 8 Credits	2015LXS05	*跨学科选修 Interdisciplinary Elective	32	2		必修 Required Course	
	2015LXS06	*综合素质课 Comprehensive Quality	16	1			
	2015GG11	发展研究 Study on Development	32	2	秋 fall	选修 5 学分 5Credits at least	
	2015GG09	社会评价 Social Assessment	32	2	秋 fall		
	2017GG04	经济社会学 Economic Sociology	32	2	秋 fall		
	2015JC19	管理学 Management	32	2	秋 fall		
	2017GG05	民族志 Ethnography	32	2	春 spring		
	2017GG06	社会分层与社会流动 Social Stratification and Mobility	32	2	春 spring		
	2015JC14	公共政策分析 Study on Public Policy	32	2	秋 fall		

教学环节 Academic Activities	学术活动 Seminar and Conferences	必修 Required Course
	科学研究 Scientific Research	
	文献阅读与综述 Literature Reading and Reviewing	